

BAB VIII

KWAJIPAN NEGARI-NEGARI UNTUK MEMATUHI PERLEMBAGAAN DAN KEBOLEHAN PARLIMEN MELAKUKAN UNDANG-UNDANG SUPAYA PERLEMBAGAAN ITU DIPATUHI

Adalah menjadi kewajiban Negari-negeri untuk mematuhi Perlembagaan, bukan sahaja Perlembagaan Pusat tetapi juga Perlembagaan mereka sendiri.¹ Dalam semua Negari di Semenanjung peruntukan-peruntukan dalam Bahagian 1, Jadual Kelapan juga telah dimasukkan.

Dalam menjalankan pentadbirannya mengenai perkara-perkara yang termasuk di dalam bidangnya, Negari-negeri tidalah boleh mengenyahkan begitu sahaja peruntukan Perlembagaan. Tetapi timbul soalan disini iaitu adakah sebuah Negari itu pada akhirnya tidak mematuhi Perlembagaan, apakah tindakan yang boleh dibuat supaya peruntukan Perlembagaan itu dipatuhi? Jawapannya ialah Parlimen boleh dengan undang-undang membuat peruntukan supaya peruntukan Perlembagaan itu dipatuhi. Soalan timbul pula iaitu pernahkah keadaan yang demikian timbul?

Keadaan yang demikian memang telah timbul pada tahun 1961. Tengku Abdul Rahman dalam satu kenyataan akhbar menyatakan²

¹Perlembagaan, Perkara 71(3).

²Straits Times, September 20, 1961.

"... menurut kerubannya ke Kementerian Jalan Air.

dan juga ke Sate, Sultan, dalam masalah-masalah tersebut.

ke arah Sultan, Menteri:

1. Menteri Agensi tidak bersedia bekerja dalam
Pekerti dalam ini;
2. Kementerian Agilis Kerja Kerajaan Negeri telah tidak
komunikasi dengan Sate;
3. Kelengkapan dokumen yang diarsip oleh Menteri
Negeri dan Agilis Kerja Negeri tidak dilaksanakan;
4. Menteri Lomas, Wakil Ketua Sate, tidak mau mengad-
kan masalah Sultan untuk mendapatkan lebih
mesyuarat;
5. Menteri Lomas, Wakil Ketua, tidak mau mengad-
kan mesyuarat Agilis Kerja Negeri dan beberapa
kali tidak diadukan Negeri (kerajaan), tanpa
perhatian Sultan.

terakhirnya Menteri menyatakan: "tidak ada komunikasi antara
Sultan dan yang mana dan juga Kerajaan Negeri boleh dilaksanakan."

Menyatakan masalah:

"Adalah menyedihkan bahwa pemerintahan Negeri dan
tidak tidak dilaksanakan antara Sultan dan Negeri."

terakhir adalah menyatakan juga bahwa Sultan harus segera menyerahkan
kepada Sultan Pemerintahan untuk melaksanakan Kerajaan Negeri
Kerajaan Negeri Negeri melaksanakan tugas-tugas mereka sebagai
Sultan, Negeri untuk menuntunnya ke arah Sultan Negeri.

yang mereka perintah boleh diwartu.

Mengikut Perlembagaan Terengganu, Dewan Negeri hendaklah berbilang dalam masa enam bulan selepas sidang yang terakhir dan Majlis Negeri sekali dalam masa dua bulan,³ disini walaupun jelas bahawa peruntukan Perlembagaan tidak dipatuhi, namun pihak Kerajaan Pusat ataupun Parlimen yang dikuasai oleh Kerajaan Pusat tidak cuba membuat undang-undang seperti menyangkut Kerajaan Terengganu, selagi ini dalam pengikut perantukan Perdana (13) Parlimen boleh membuat undang-undang bertujuan supaya Kerajaan Terengganu menatuh Perlembagaan.

Amgkin juga ada lacune dalam Perlembagaan Negeri ini (Malaysia). Tidak seperti di India⁴ jika seseorang Kerajaan Negeri itu gagal ditadbir menurut perantukan Perlembagaan, maka Pusat boleh mengambil alih sesuatu Kerajaan Negeri itu. Sementara itu di Amerika Syarikat⁵ Kerajaan Pusat adalah dipertanggungjawabkan untuk menganalisis bentuk Kerajaan Republik, sementara di Australia⁶ kuasa executive pusat adalah meliputi kepada pelaksanaan (execution) dan pengendalian (maintenance) Perlembagaan.

³ Perlembagaan Terengganu, Perdana XLIV dan Perlembagaan Terengganu 1911, Bab 42. Sumber: Malayan Constitutional Documents Volume 2.

⁴ Perlembagaan India, Perdana 356.

⁵ Perlembagaan Amerika Syarikat, Perdana IV, Seksyen 4.

⁶ Perlembagaan Australia, Seksyen 61.

Mungkin juga pihak Pemerintah melalui pejabat-pejabat
Majlis Negara dan Dewan Menteri tidak bersedia seperti
kemungkinan diadakan suatu majlis umum-umum
untuk meninjau dan menentaskan hal-hal pemerintahan dan dipatuh
di samping itu. Maka fakta yang tidak boleh dilupakan ialah
perjuangan pada masa ini tidak diarahkan oleh Parti Islam Malaya
Malaya, sedangkan yang tidak diarahkan oleh Perikatan (M. A. S.,
M. S. M. dan M. I. S.). Oleh itu tindakan oleh pihak yang bertujuan
untuk melihat dan menentaskan hal-hal pemerintahan tersebut
diperoleh sah-sah dan ditubuhkan dan diarahkan oleh pihak yang
tujuan politik. Dan ini kerana alasan-alasan ini adalah sama.
Kerjasama tidak membuat ungu-nya bag untuk mengemukakan Kerjasama
Kerjasama. Selain dari itu mungkin juga Kerjasama akan Perikatan
Umum-umum tidak boleh akan adanya perantaraan seperti
Bab 71(3) di Malaya.¹

Hal-hal tersebut seperti ini dan pada masa ini
mungkin Perikatan Malaya akan dapat menyelaraskan kerjanya.
Ini kerana diarahkan bahawa pada masa ini pada Juli 1960.²

Perikatan Malaya jika dilihat juga oleh keraja
mengemukakan Kerjasama dalam perantaraan kerjanya
Kerjasama.

¹Malaya boleh ditubuhkan pada masa itu.
²Lihat L. S. 105, 30th July 1960.

Bahkan juga terdapat cara menyetujui suatu convention disini, bahwa bisa saja diadakan maka kedudukan Persidha 71(3) akan menjadi tema-tema yaitu yang mana, apakah yang lebih utama. Untuk Perlembagaan atau convention? Jika dinyatakan bahwa conventionlah yang utama, maka ini dengan jelas berarti terdapat makna Perlembagaan.⁹ Bagaimanapun kedudukan di Perlembagaan ini akhirnya diselesaikan dengan cara politik apabila Majelis PAS pimpinan Enock Beki pernah telah ditentang oleh Perlembagaan di bawah Enock Ibrahim Fiani, ini terjadi apabila beberapa orang ahli Dewan dari PAS melompat memihak UNDO.

Malangnya dalam Keajutan MAMF telah menyatakan bahawa peruntukan sepatutnya di masukkan untuk membolehkan Kerajaan Selangor dan Kerajaan Negeri, tetapi nampaknya selangor dan Negeri ini tidak ada-apa telah dibantu untuk membolehkan mereka yang jelas kepada Parlimen atas MAMF bertuan Agung dalam menyetujui tiga esentive yang penting, maka-maka kedudukan akan pertengahan sesuatu Negeri.

⁹ Perlembagaan 4, menyatakan bahawa "Perlembagaan ini adalah undang-undang untuk Selangor".

P E N U T U P

Federalisme sekalipun tidak diikuti dengan ketatnya di Malaya, namun untuk mengataskan Malaysia bukan sebuah Negara Perserikatan adalah hanya akan menyebabkan peguam-peguam Perlembagaan tertam. Kesukaran yang dihadapi oleh Kerajaan Pusat untuk membuat undang-undang yang sama mengenai Pentadbiran Undang-undang Islam yang meliputi seluruh negara menunjukkan bahawa "perkara negeri" ini tetap terpelihara. Malah Kedah adalah enggan menyertai Majlis Kebangsaan Hal Ehwal Ugama Islam Malaysia Barat dan Kerajaan Pusat pula tiada cuba memaksa Kedah untuk menjadi ahli. Adanya perkara ini selaras-kurangnya menjadi bukti bahawa dalam perkara-perkara yang di dalam bidang kuasa Negara-negeri, kedaulatan mereka mengena-nya adalah masih terjamin.

Biarpun Pusat mempunyai kuasa untuk mengawal pentadbiran Negeri-negeri, tetapi kerana kehalan ini (setakat yang di ketahui) tidak pernah dilaksanakan di luar batas-batas yang semasabah seperti tekanan inflasi. Didapati juga bahawa disamping adanya peruntukkan-peruntukkan yang membolehkan campurtangan Pusat, kuasa ini lebih merupakan "paper legislation" kerana ia tiada dilaksanakan tanpa kerelaan ataupun persetujuan Negeri-negeri diperolehi terlebih dahulu. Adanya berhaazi-berhaazi Majlis yang turut dianggotai oleh Negeri-negeri, Mesyuarat Perdana Menteri dengan Menteri-menteri

Besar dan Persidangan Majlis Raja-raja adalah sebagai cara yang dapat mengurangkan ketegangan antara pihak-pihak jika ada.

Pada masa-masa sekalipun Pusat berhak menempatkan pegawai-pegawainya di Negeri-negeri, tanpa persetujuan Negeri yang berkenaan, perlantikan atau penempatan itu akan ditarik kembali ataupun dibatalkan langsung.

Kerjasama antara Pusat dan Negeri-negeri memanglah wujud sekarang ini, contoh yang terang ialah projek-projek bersama Pusat dan Negeri, penyerahan pemuda-pemudi terlatih oleh Negeri-negeri kepada Pusat dan berbagai-bagai lagi tindakan yang dilakukan dan ditunjukkan oleh kedua-dua pihak menunjukkan semangat suhibah adalah subur dan mendapat tempat yang sewajarnya di Malaysia ini. Ujudnya Kerjasama Pusat dengan Negeri-negeri menambah mesrakan hubungan Pusat dan Negeri-negeri dan ini akan menubuhkan lagi hubungan dari segi undang-undang (yang sedia ada).

Hubungan mesra yang ada antara Pusat dengan Negeri-negeri menyebabkan pentadbiran dapat berjalan dengan lancar. Ini dibuktikan dengan "perwakilan kuasa memerintah" yang sering dibuat oleh Pihak-pihak Berkuasa Pusat kepada Pihak-pihak Berkuasa Negeri-negeri. Adanya "perwakilan kuasa" itu memungkinkannya kegiatan (aktiviti) Kerajaan Pusat dapat meliputi kawasan-kawasan pedalaman yang terpencil. Kalau hubungan mesra antara Pusat dan Negeri-negeri tiada wujud, keadaan yang berlainan terjadi, iaitu Pusat terpaksa menurangkan kegiatan seperti perang kudang. Lebih jauh

dari itu pula ialah adanya perwakilan kuasa memerintah itu dibuat kepada sesuatu Negeri dan Negeri itu mempunyai budibicara tentang pelaksanaan undang-undang itu, maka bila budibicara Kerajaan Negeri dijalankan ia mungkin akan jadi punca untuk Kerajaan Pusat ditertawakan oleh rakyat.

Biarpun Perlembagaan memperuntukkan beberapa cara dimana Pusat boleh mencampuri urusan-urusan Negeri, namun Kerajaan Pusat tidak pernah menggunakan peruntukkan itu tanpa meminta dan memperolehi kelulusan Negeri terlebih dahulu. Dejazah yang mengenai hubungan dengan Negeri-negeri bukanlah lagi perkara-perkara yang begitu menonjol dan dapat dicela dilakukan oleh Pusat, kecuali ketika "dharurat" diisytiharkan di darjah. Undang-undang yang dibuat di bawah perkara 76(4) sekalipun telah dibuat setelah persetujuan Negeri-negeri diperolehi terlebih dahulu, iaitu suara sebulat suara dalam Majlis yang berkenaan dengan Statut itu, e.g. Majlis Persekutuan Negara. Ada pula kalanya didapati undang-undang yang dibuat oleh Parlimen sekalipun ia berkenaan di Negeri-negeri, tetapi budibicara Negeri-negeri adalah diperlukan sebelum sesuatu Undang-undang itu pada hakikatnya dapat diterbitkan di sesebuah Negeri. Kebebasan Negeri-negeri bertambah jelas kelihatan bila sesuatu Akta induk itu dengan jelas memberi kuasa kepada Kerajaan-kerajaan Negeri untuk membuat undang-undang kecil.

Mahkamah telah menjunjung tinggi peruntukkan Perlembagaan

dan juga prinsip-prinsip federalism dengan memutuskan bahawa apabila undang-undang Negeri itu bercanggah dengan undang-undang Persekutuan maka Undang-undang Persekutuanlah yang dipakai.

Biarpun kuasa diberi kepada Parlimen untuk membuat undang-undang supaya sesuatu Kerajaan Negeri itu mematuhi Perlembagaan, tetapi setelah wujud alasan untuk berbuat demikian tiada pula apa-apa tindakan dibuat oleh Parlimen. Keadaan ini akan tinggal menjadi teka-teki yang sukar dijawab. Mungkin juga Parlimen berpendapat peruntukan Perlembagaan tiada cukup kuat untuk Parlimen membuat undang-undang yang bertujuan supaya peruntukan Perlembagaan Terengganu itu dipatuhi oleh Kerajaan Terengganu.

Kesimpulannya hubungan pentadbiran yang harmoni antara Pusat dan Negeri-negeri komponen Malaysia adalah suatu hakikat pada hari ini. Kerana keharmonian itu rancangan-rancangan Kerajaan dapat dijalankan dan dilaksanakan dengan memuaskan. Dalam keadaan sekarang dimana keharmonian wujud maka sukarlah kita boleh melihat akan ada lagi sebarang guaman di mana-mana antara Pusat dan mana-mana satu Negeri sebagai pihak-pihak yang terlibat dalam guaman sivil.